



## **Abuja Civil Society Declaration on Preventing Violent Extremism**

Adopted in Abuja, Nigeria on 28 November 2017

### **Preamble**

We the members of the Sahel Network on Preventing Violent Extremism (SNPVE) gathered in Abuja, Nigeria on this 28<sup>th</sup> day of November, 2017 wish to **reaffirm** our commitment to promote an environment of collaborative efforts between international and local actors, aimed at preventing violent extremism and promoting peacebuilding and development in the Sahel region. The SNPVE is a grouping of over 20 civil society organizations and think tanks that operate in the Sahel region. With this declaration, we present a common vision and roadmap to strengthen the voices, structures, and capacities of societies to efficiently prevent violent extremism and ensure sustainable peace in the Sahel region.

We build on the principles of the Charter of the United Nations and acknowledge that the main responsibility of the Security Council under the charter is to maintain international peace and security.

We recognize the United Nations Secretary General's Plan of Action to Prevent Violent Extremism, the Stockholm Declaration on Addressing Fragility and Building Peace in a Changing World, the United Nation's 2030 Agenda for Sustainable Development, and the United Nations Security Council Resolution 2250 on Youth, Peace and Security.

We support the African Union Plan of Action on Prevention and Combating Terrorism Framework, which seeks to address the security challenges facing the continent, focusing on building the capacity of the police, enhancing border control, strengthening legislative and judicial measures, and increasing understanding of illicit financial flows and the exchange of information.

We also recognise the role of the ECOWAS Counter-Terrorism Strategy (CTS) and Implementation Plan which focuses on the three pillars of Prevent, Pursue and

Reconstruct. In line with our vision, we agree with the ECOWAS CTS Preventive measures which focus on improving human intelligence, improving communication, counter-radicalisation and improving on human security.

## **Action Plan**

1. We promote soft approach policies in the Sahel region that encompass robust peacebuilding processes including citizen engagement and human security approaches.
2. We advocate for a holistic approach to justice system reforms that respect the rule of law and universal human rights, especially those which pertain to the rights of children and vulnerable persons. We encourage access to justice for all, elimination of prolonged detention without trials, court delays and sustainable capacity building for law enforcement and security officers.
3. We support the rehabilitation and reintegration of those associated with and affected by violent extremism through all means necessary, including through socioeconomic and psycho-social support, and during all stages of any criminal justice process, including imprisonment.
4. We advocate for proactive and sustainable community-centric approaches in developing early warning and early response mechanisms, dialogue forums, mentoring programs, civic education, and counter/alternative narratives to extremist ideologies.

## **Déclaration de la société civile d'Abuja sur la prévention de l'extrémisme violent**

Nous, membres du Réseau Sahel sur la Prévention de l'Extrémisme Violent (SNPVE) réunis à Abuja, au Nigeria ce 28 novembre 2017, à la réunion stratégique du Réseau Sahel sur la Prévention de l'Extrémisme Violent (SNPVE), réaffirmons notre engagement et notre contribution constructive à lutter contre l'extrémisme qui entrave les efforts et initiatives pour le maintien de la paix et la sécurité humaine, ainsi que la promotion du développement dans la région du Sahel.

Nous considérons que l'extrémisme violent constitue une menace pour les populations au Sahel dans leur quête de construction de la paix et de développement, mais aussi aux efforts de la société civile dans la promotion de la démocratie, la sécurité humaine ainsi qu'au respect des droits humains.

Nous reconnaissons et adhérons au Plan d'action du Secrétaire général des Nations Unies pour la prévention de l'extrémisme violent, à la Déclaration de Stockholm sur la lutte contre la fragilité et consolider la paix dans un monde en mutation, au Programme de développement durable à l'horizon 2030 et à la résolution 2250 du Conseil de sécurité des Nations Unies.

Nous soutenons le Plan d'action de l'Union africaine sur la prévention et la lutte contre le terrorisme, qui vise à relever les défis sécuritaires auxquels le continent est confronté, à renforcer les capacités de la police, à mieux contrôler les frontières, à renforcer les mesures législatives et judiciaires ainsi que les échanges d'informations.

Nous reconnaissons également le rôle joué par la Communauté Economique des Etats de l'Afrique de l'Ouest (CEDEAO) à travers sa Stratégie antiterroriste et son Plan de mise en œuvre qui met l'accent sur les trois piliers de la Prévention, de la Poursuite et de la Reconstruction. Conformément à notre vision, nous sommes d'accord avec les mesures préventives de la stratégie antiterroriste de la CEDEAO qui visent à améliorer l'intelligence humaine, l'amélioration de la communication, la lutte contre la radicalisation et la sécurité humaine..

Au travers de cette déclaration, nous présentons une vision commune et une feuille de route afin de renforcer les capacités des sociétés afin de prévenir efficacement l'extrémisme violent et assurer une paix durable dans la région du Sahel, et ce dans une approche inclusive et itérative :

1. Nous entendons promouvoir les stratégies et approches inclusives dans la région du Sahel qui contribuent à la consolidation de la paix et à la sécurité humaine.
2. Nous soutenons et appuyons le processus de la déradicalisation et de réinsertion des individus ou groupes de personnes ainsi que la réhabilitation des victimes par de soutiens socio-économique et psychosocial.

3. Nous soutiendrons/ assurerons le plaidoyer pour la réalisation des réformes du système judiciaire qui respectent l'état de droit et les droits de l'homme, en particulier les droits des enfants et des personnes vulnérables. Nous encourageons l'accès à la justice pour tous, l'élimination de la détention arbitraire et le renforcement des capacités des forces de l'ordre et des agents de sécurité.

4. Nous développerons des approches communautaires proactives et durables pour la prévention de l'extrémisme violent en mettant en place des mécanismes d'alerte précoce, la tenue de forums de dialogue, la promotion de l'éducation civique.

**Note :** The SNPVE is supported by the Global Center on Cooperative Security and the Civil Society Platform for Peacebuilding and Statebuilding (CSPPS).

**Contact :**

Sahel Network on Preventing Violent Extremism (SNPVE)

Via - Centre for Sustainable Development and Education in Africa (CSDEA)

2nd Floor Rock and Rule Suite

The Valley Mall, 215 Ademola Adetokunbo Crescent

Wuse 2, Abuja, Nigeria

Email : [info@snpve.org](mailto:info@snpve.org)

Website: [www.snpve.org](http://www.snpve.org)